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          Abstract 
 
 

The main idea of this thesis is to design and fabricate an infra-red 

detector, specially the disk type of NTC thermistor. And to test it’s operation 

and response to different levels  of laser power . 

The challenge of the fabrication  arise from the chemical, physical and 

electronic thermistor  features. In order to get perfect and good response, a 

certain semiconductor oxides ratio prepared and milled with special size and 

shape under  tones of pressure. Then sintered above thousand of temperature 

degrees, and finally coated and attached with the legs to get the thermistor. 

An electronic circuit consist of some amplifiers, comparator and 

reference voltage was used to test the disk thermistor operation.    

Finally different levels of  Nd:YAG laser power were used to test the 

fabricated thermistors. The results are very promising and the best ratios of 

the mixture could be easily determined. 
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  الخلاصه
 

هو ,  الفكره الاساسية في هذه الاطروحة هي تصميم وتصنيع كاشف اشعة تحت الحمراء           

 ستجابته للمستويات المختلفة لقـدرة    احساب   و  ثم تجربته وتشغيله   ي  كاشف المقاوم الحراري السلب   

  .الليزر
 ـ الكيميائيـه والفيزيائيـه    الكاشـف    دي في هذا التصنيع لتركيبة وخـواص      ويبرز التح  اس  والقي

 شـبه الموصـله      لمواد  عدد من الاكاسيد   ولكي نحصل علي كاشف عالي الجودة فان      . الالكتروني

 من الاطنان ووضعت فـي      تحت ضغط عدة  تم طحنها وتشكيلها    , اعدت بمقادير معلومه ومحسوبه   

 ثم تم توصيل اسلاك التوصيل الكهربـائي اليـه          بلغت اكثر من الف درجة مئوية     درجة حرارية   

 . كاشف مقاوم الحرارة السلبيليكون الناتج

تحتوي الدائره الكهربائية لتشغيل الكاشف علي عدد من المضخمات الكهربائيـة ومقـسم              

 .ومرجع كهربائي مع وجود مصدر طاقة اشعة الليزر جهد

  اسـتجابة   لاختبـار  يـاك - نيوديوم تم استخدام مستويات متعددة من طاقة الليزر      اخيرا  و

  .وواعده بتكلفة ومواد قليله وسهولة في التصنيعالكاشف وكانت النتائج جيدة 
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